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Zápis z 3. zasedání plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody 

Olomouckého kraje ze dne 24. 3. 2022 
 

 
Přítomni:   dle prezenční listiny 
Forma jednání: prezenčně, zasedací místnost, 10. patro budovy KÚOK, 

Jeremenkova 40a, Olomouc 
 
 
1. Zahájení a přivítání účastníků 

1. náměstek hejtmana, člen Rady hospodářské a sociální dohody Olomouckého kraje 

(dále jen RHSD OK) Mgr. Ivo Slavotínek přivítal přítomné členy a stálé hosty a 

konstatoval, že je přítomno 14/21 členů. Oznámil nominaci nového člena za odborové 

svazy a dále omluvil nepřítomné členy, včetně hejtmana Ing. Josefa Suchánka. 

Zároveň informoval o rezignaci Ing. Josefa Suchánka na místo předsedy RHSD OK. 

Mgr. Ivo Slavotínek následně předal slovo místopředsedovi Ing. Davidu Krmáškovi, 

který informoval, že na jednání Předsednictva dne 9. 3. 2022 členové Předsednictva 

po projednání jednomyslně doporučili navrhnout na Plenární schůzi RHSD OK na 

pozici předsedy Mgr. Ivo Slavotínka. Všichni členové Plenární schůze hlasovali 

jednomyslně pro předložený návrh. Novým předsedou RHSD OK se stal 1. náměstek 

hejtmana Olomouckého kraje, Mgr. Ivo Slavotínek. 

 

Dále předsedající představil program 3. zasedání plenární schůze RHSD OK. 

Program: 
1.    Přivítání účastníků, organizační záležitosti – aktuální stav členské základny   

– volba předsedy, nominace nového člena 

2.    Statut a jednací řád RHSD OK – schválení změn 

3.    Informace z jednání Rady hospodářské a sociální dohody ČR  

    4.    Vývoj nezaměstnanosti v Olomouckém kraji  

    5.    Dopady uprchlické krize a aktuální situace v ČR 

    6. Problematika dopravy, včetně investic do dopravní infrastruktury 
v Olomouckém kraji 

    7.    Různé 

K předloženému programu nebyly ze strany pléna žádné připomínky a doplnění. 

 

2. Statut a Jednací řád RHSD OK – schválení změn 

 

Předsedající představil návrh změn Statutu a Jednacího řádu, navržených na 

Předsednictvu. Všichni přítomní se shodli, že po zapracování změn požadovaných Ing. 

Jaroslavem Hanákem, prezidentem Svazu průmyslu a dopravy ČR, Josefem 

Středulou, předsedou Českomoravské konfederace odborových svazů a 
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místopředsedou p. Krmáškem, mohou být Statut a Jednací řád schváleny. Finální 

verze je přílohou zápisu.  

Dále poprosil pana Hanáka o slovo k druhému bodu programu. 

 

3. Informace z jednání Rady hospodářské a sociální dohody ČR, dopady 
uprchlické krize a aktuální situace v ČR 

Ing. Hanák pozdravil přítomné a informoval o zásadních bodech, které byly projednány 
na řádném zasedání (9. 2. 2022), které projednávalo návrh státního rozpočtu ČR na 
rok 2022. 

Mimořádné zasedání RHSD ČR (17. 3. 2022) bylo svoláno na žádost sociálních 
partnerů a hlavním tématem byla aktuální situace na Ukrajině a její dopady na Českou 
republiku. Sociální partneři také poděkovali předsedovi vlády za odvahu a statečnost 
odjet do Kyjeva a čelit nástrahám ruských vojsk. Probíral se vývoj celé situace, otázky 
zaměstnávání, dopady na zdravotní a sociální systém a školství. Všichni se shodli na 
závažnosti situace, týkající se ubytování a kapacit jednotlivých krajů, dále se řešila 
otázka jazykové bariéry dětí, kdy největší část uprchlíků tvoří právě ženy s dětmi. 
Řešila se také otázka zaměstnávání a některých profesí, které nelze z objektivních 
důvodů objektivně obsadit Ukrajinci.  Situace v ekonomice je celkově velmi špatná, 
vyzdvižen byl např. úbytek železné rudy, která se musí dovážet, čímž je ohrožena 
spousta odvětví, stavebnictví, ale také např. sklářský průmysl. Za důležité je také 
považována kybernetická bezpečnost. Pozitivně byla hodnocena činnost krizového 
štábu také na krajské úrovni. I přes velmi náročnou organizaci fungovaly všechny 
složky hlavního města Prahy, neziskové organizace, policie, cizinecká policie, 
záchranné hasičské sbory. ČR zatím zvládá migrační vlnu velmi dobře, je však 
nesmírně důležité udržet v ČR sociální smír. Již v brzké době by měla vláda na návrh 
sociálních partnerů připravit Kurzarbeit. 

Mgr. Slavotínek poprosil o slovo také předsedu Josefa Středulu, který hned na začátku 
doporučil spojit body programu týkající se aktuálních informací z RHSD ČR, dopadech 
uprchlické krize a aktuální situace v ČR, které spolu souvisí. 

V prvé řadě poděkoval všem, kteří extrémně intenzivně pracují například na KACPU a 
na dalších pracovištích, kde zaměstnanci nyní čelí obrovské zátěži a jsou to převážně 
ti zaměstnanci, kteří nedostali rozhodnutím vlády přidáno ani korunu.  

Upozornil na problematiku týkající se počtu uprchlíků, který se neustále zvyšuje, řeší 
se problematika bydlení, jazykové bariéry, začlenění dětí do vzdělávacího cyklu a 
důležitost dodržování standardů ve vzdělávacím systému. Zmínil také digitalizaci 
formulářů, doplnění žádostí na KACPU o vzdělání a profesi, kdy bude vytvořeno 
kontaktní místo, kde se budou informace zadávat, zjednoduší se tím umístění žadatelů 
dle požadované profese. Upozornil na video natočené policií v ukrajinštině, kde se 
snaží podpořit důvěru v bezpečnostní složky ČR. Dále zmiňoval potřebu posílení části 
zdravotnictví, aby byl zvládnut nátlak školství, především v rámci doplnění očkovacího 
schématu. Zmínil také hrozbu až 14% inflace za rok, již se dokonce hovoří o stagflaci, 
sociální partneři požádali vládu, aby začala pracovat na národním plánu 
hospodářského růstu. 

Předseda Slavotínek shrnul informace ke zvládání uprchlické krize v Olomouckém 
kraji. Již první víkend po vypuknutí agrese ruské federace vůči Ukrajině začala první 
jednání na úrovni kraje, přenos informací z Ministerstva vnitra, první jednání krizového 
štábu Olomouckého kraje a spuštění KACPU, kde již od jejich první činnosti docházelo 
k souhře zaměstnanců krajského úřadu, složek ministerstva vnitra, neziskového centra 
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a dobrovolníků. K tomuto dni bylo vydáno 6065 víz strpění v Olomouckém kraji a 
ubytováno 6348 občanů Ukrajiny. Významnou pomoc zajistilo dobrovolnické centrum 
na univerzitě Palackého, kde pomáhali především s tlumočením.  

Místopředseda Krmášek poděkoval především všem hasičům, zdravotníkům, 
zaměstnancům úřadu práce, policistům, pracovníkům krajského úřadu, dobrovolníkům 
i neziskovým organizacím, jak situaci zvládají a dále se dotázal, zda má kraj 
zanalyzované ubytovací kapacity, respektive, jaká je horní hranice pro přijímání 
uprchlíků v Olomouckém kraji a jestli je na úrovni Olomouckého kraje nějakým 
způsobem rozebíráno, kdy by mohla být tato kritická hranice překročena. Cílem by 
mělo být poskytnutí důstojných ubytovacích kapacit uprchlíkům. Na celostátní úrovni 
je avizováno, že se horní hranice nedá nyní objektivně odhadnout, kdy se tato hranice 
postupně posunuje s počtem přijatých uprchlíků.  

Zároveň vyslovil obavu o možné budoucí ohrožení sociálního smíru, pokud nebudeme 
také intenzivně společně řešit další aktuální problémy občanů a firem. 

Předseda Slavotínek zmínil kapacitu zhruba 7500 lůžek na území OK všech typů, od 
krátkodobého ubytování, až po nabídku bytů. Informaci je potřeba brát s rezervou, 
jedná se také o nabídky soukromých osob, kdy není možné sledovat, zda jsou stále 
volné. V tuto chvíli je zmapováno cca 5-6 tis. lůžek. Při eskalaci kapacita stačit 
rozhodně nebude. Některé obce mají k dispozici také ubytovací kapacity v bývalých 
vojenských objektech, ale tyto kapacity se zatím nevyužívají.  

Náměstek Ing. Jan Šafařík se také dotázal na důstojné bydlení v případě déle 
trvajícího konfliktu. 

Předsedu Josefa Středulu zajímala informace, zda Olomoucký kraj nezvažuje zřídit 
pomocnou linku také pro občany ČR pro získání informací, jak zvládat současnou 
uprchlickou situaci. Předseda Slavotínek podal informaci, že se již vytváří platforma 
kolegium organizací veřejné správy, které připravuje adaptaci ukrajinských uprchlíků. 
Jedním z výstupů je manuál pomoci malým obcím, materiál metodických doporučení, 
kam se mohou občané obracet, jak mají s lidmi pracovat. 

Mgr. Koubek nabídnul nejen materiální pomoc členských svazů, zároveň ve spolupráci 
s oděvním průmyslem s Mgr. Česalem, který zavedl sbírku ošacení. Také KACPU 
poskytlo prostory arcidiecézní charitě a potravinové bance ČR. PhDr. Radim Kašpar, 
MBA, ředitel OHK Olomouc se podílí na iniciativě s Charitou, Univerzitou Palackého a 
se statutárním městem Olomouc. Poděkoval za pomoc hlavně firmám.  

Místopředseda Krmášek se zeptal, zda je v Olomouckém kraji zmapována kapacita 
pro ukrajinské děti ve školách a školkách. Zaujala jej myšlenka epidemiologa Prymuly, 
že by Ukrajince mohli léčit například ukrajinští lékaři v nízkoprahových zařízeních pro 
ukrajinské uprchlíky - UA POINT. Dotázal se, zda se o takových ordinacích uvažuje 
také v Olomouckém kraji a vyslovil vážnou obavu o finanční a kapacitní udržitelnost 
současného vysokého standardu zdravotní péče pro občany.    

Řešena byla také otázka školství a proočkovanost předškolních dětí ukrajinských 
běženců. Ministerstvo zdravotnictví podalo žádost o dodávku vakcinačních schémat. 
Přítomní se shodli na potřebě vzniku časové prodlevy, vytvoření adaptačních skupin a 
zařazení distanční výuky. 

Byl vznesen dotaz, zda by se na příštím jednání mohl diskutovat problém 
s rezidenčními místy pro praktické pediatry, kdy dle informací nemáme kapacity pro 
vyškolení absolventů na praktické pediatry, zatímco kliničtí pediatři tento problém 
nemají.  

Předseda Slavotínek přislíbil, že se do příště na tuto problematiku zaměří. 
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Mgr. Slavotínek předal slovo řediteli Šabatovi k vývoji nezaměstnanosti v OK 

 

4. Vývoj nezaměstnanosti v Olomouckém kraji 

 

Pan Ing. Šabata informoval o základních údajích v oblasti nezaměstnanosti za 

Olomoucký kraj a celou ČR. Zmínil především nezaměstnanost v ČR podle krajů, 

s aktuálními údaji ke konci února 2022. Olomoucký kraj je svými 3 % na střední úrovni 

ve srovnání s ostatními kraji ČR. Upozornil na počet uchazečů o zaměstnání, kterých 

je nyní více než počet volných míst. V souvislosti se situací na Ukrajině úřad práce 

evidoval a monitoroval zaměstnavatele, kteří nabízeli volná pracovní místa. Oproti 

loňskému roku nastala situace, kdy se zvýšil podíl dlouhodobě nezaměstnaných (nad 

1 rok) z 21 % na 30 %. Představil také podíl nezaměstnaných osob v jednotlivých 

okresech, kdy nejlépe se procentuálně umístil okres Prostějov, následuje Olomouc, 

Šumperk, Přerov a Jeseník. Ke konci února evidoval Úřad práce Olomouc 15 tis. 

uchazečů o zaměstnání. Na jedno volné pracovní místo připadalo v průměru 1,6 

uchazeče, z toho nejvíce v okrese Jeseník (3,3), naopak nejméně v okrese Prostějov 

(pouze 1 uchazeč o zaměstnání na jedno volné místo). Informoval také o ochotě 

zaměstnavatelů nabídnout zaměstnání Ukrajinským občanům. Nový zákon upravuje 

oblast zaměstnávání a sociálního zabezpečení pro uprchlíky z Ukrajiny. Od 

21. 3. 2022 se na cizince, který má přidělené vízum z důvodu strpění, pohlíží, jakoby 

měl na území ČR trvalý pobyt, a to znamená, že se může ucházet o zaměstnání přímo 

a nemusí žádat Ministerstvo vnitra o pracovní povolení. Informoval také o mimořádné 

okamžité pomoci + povolení k zaměstnání. 

 

Na základě diskuse na poslední plenární schůzi RHSD OK ohledně problematiky 

výstavby nového obřího distribučního centra v Kojetíně společnosti Amazon, vznesl 

místopředseda Krmášek dotaz, zda se již od té doby podařilo navázat kontakt a 

uskutečnilo se již jednání se zástupci společnosti Amazon. Ředitel Šabata konstatoval, 

že k setkání doposud nedošlo. Zatím se mluví o 2000 pracovních místech, podrobnější 

informace však nejsou známy. Ing. Krmášek upozornil na informaci, že se dle médií 

setkalo 30 zástupců dotčených obcí, které budou v souvislosti s výstavbou 

distribučního centra žádat o kompenzace a mají také obavu například o způsob 

dopravy zaměstnanců a zboží a s tím související škody na silnicích, apod. 

Mgr. Slavotínek informoval, že na poslední poradě vedení Olomouckého kraje byla 

tato záležitost řešena, pan náměstek Ing. Šafařík má na starosti zajištění schůzky. Na 

příštím jednání tripartity podá informace o jejím výsledku.  

Josef Středula se po tomto bodu programu rozloučil, gratuloval novému předsedovi 

Slavotínkovi a poděkoval za vzájemnou spolupráci.  

Předseda Slavotínek poděkoval Josefovi Středulovi za účast a přivítal Ing. 

Suchánkovou z KIDSOKu a Mgr. Pěrušku z odboru dopravy a silničního hospodářství. 
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5. Problematika dopravy, včetně investic do dopravní infrastruktury v 

Olomouckém kraji  

 

Mgr. Pěruška prezentoval plán investic do silnic II. a III. třídy na území Olomouckého 

kraje v roce 2022. Krátce představil silniční síť a stav mostů v Olomouckém kraji. 

Zmínil také počet krajských silnic a silnic ve státní správě, ŘSD. V roce 2019 byla 

provedena diagnostika krajské silniční sítě. Stav silnic II. třídy je z 26 % celkové délky 

v nevyhovujícím stavu a stav silnic III. třídy až 73 %. V případě oprav a rekonstrukcí 

na silnicích II. a III. třídy je na rok 2022 plánováno celkem 69 akcí s předpokládanými 

náklady v roce 2022 cca 900 mil. Kč 

Ředitelka KIDSOK Ing. Suchánková shrnula loňský rok a plán na rok 2022. V rámci 

prezentace zhodnotila výkony ve veřejné linkové a v drážní dopravě v roce 2021 a 

plány v roce 2022. Uvedla budoucnost elektrické trakce od roku 2023. Olomouc-

Uničov-Šumperk jako nejmodernější a nejrychlejší regionální trať v ČR. Prezentovány 

byly také dopady covid-19 na počty přepravených osob, výnosy z jízdného a 

předpoklady v roce 2022. Byly podány informace o infolince IDSOK v rámci služeb 

cestujícím, která funguje od roku 2018 a funguje každý pracovní den od 5:00 do 22:30. 

Zmínila webový vyhledávač spojení CestujOK a předpokládané spuštění upgradované 

aplikace MobilOK – časové jízdenky v mobilu, nově také platební karta. 

 

V rámci diskuse vznesl pan doktor Mačák dotaz, jestli kraj plánuje v tomto roce úpravu 

rozsahu dopravní obslužnosti drážní či autobusové v souvislosti s ohledy na tuto dobu. 

V roce 2022 nebude docházet k predikci ani drážní ani autobusové dopravy. Není zde 

možnost k velkým redukcím a úsporám. Nesmí se v rámci úspor vyloučit z přepravy 

cestující, kteří ji potřebují. Musí zůstat zachovány návozy do škol, zaměstnání, výlety, 

zábava a cesta k lékařům. 

Předseda Slavotínek doplnil, že je potřeba hledat úspory, ale osobně preferuje 

rozumné optimalizace: možnosti vidí např. ve vyhledávání duplicit, souběhů autobusů 

a vlaků, které se dají eliminovat. Zachytili také informace o prázdných autobusech, 

kterými se zabývá koordinátor. Je připraven podpořit návrhy optimalizace, se kterými 

KIDSOK přijde, ale tak, aby při rostoucích cenách pohonných hmot byla zachována 

komplexní síť veřejné dopravy do školy a za prací.  

Dále vznikl dotaz, pokud by k souběhu mělo dojít, který druh dopravy bude preferován. 

Dopravním plánem je stanoveno, že drážní doprava je páteřní a je v zájmu souběhy 

eliminovat. Problematika je dostupnost dopravy do školy, zaměstnání, apod. 

Optimalizace se bude týkat většinou vlaků, které jsou nově nastaveny a nejsou na ně 

cestující zvyklí, nebo spěšné vlaky, které se dají oželet, nebo vlaky, ve kterých je min. 

obsazenost. Při návrzích optimalizací se dělají kontrolní kampaně a návrhy nesmí 

vyvolat diskuze či paniku.  

Krmášek děkuje za zařazení bodu, téma iniciovaly odbory na svém jednání regionální 

rady odborových svazů, kdy v únoru jednak vyslovily podporu stávkové pohotovosti 

vyhlášené odborovými organizacemi u zaměstnavatele ARRIVA AUTOBUSY a. s. a 
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daly si za úkol vyzvat vedení OK k zachování stávajícího rozsahu dopravní obslužnosti 

v OK, protože měly informace o chystané redukci. 

Také by odbory chtěly pokračovat v tom, aby vedení OK představilo postupně klíčové 

oblasti Programového prohlášení Rady Olomouckého kraje 2020-2024, aby sociální 

partneři věděli, co se v kraji plánuje a odehrává. Kdyby například mělo dojít k redukci 

stávajícího rozsahu dopravní obslužnosti v OK, že bude prováděna citlivě po předchozí 

konzultaci s dotčenými zaměstnavateli a zástupci obcí. 

 

Na zasedání bylo dohodnuto připravit na každé další jednání tripartity smysluplnou 

část programového prohlášení a představení jednotlivých kapitol a oblastí 

programových priorit k následné diskusi. Na příštím jednání to bude oblast školství 

obecně i konkrétně oblast investic do školství. 

 

6. Různé 

Doktor Mačák poděkoval prezidentovi Hanákovi a předsedovi Středulovi za přípravu 

pravidel Kurzarbeitu. Zároveň deklaroval podporu odborových svazů pro úspěšné 

schválení Kurzarbeitu. 

Mgr. Koubek by rád na příští jednání zařadil bod mapování významných návrhů a 

záměrů škol, spolu se záměry a požadavky ohledně financování větších investic 

společně s možnostmi kraje.  

 

 

Příloha č. 1:    Vývoj na trhu práce v Olomouckém kraji 

Příloha č. 2:   Investice do silnic II. a III. třídy na území Olomouckého kraje 

v roce 2022 

Příloha č. 3:  Dopravní obslužnost Olomouckého kraje 

Příloha č. 4:  Jednací řád RHSD OK 

Příloha č. 5:  Statut RHSD OK 

 

 

Zapsala: Ing. Markéta Paličková 

 
Schvaluje: Mgr. Ivo Slavotínek, 1. náměstek hejtmana Olomouckého kraje, předseda 
RHSD OK 
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